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En aquests moments tan difí-
cils, des del comitè local d’Es-
caldes-Engordany ens mirem 
la nostra parròquia amb pre-
ocupació. Però des del Comú 
ens van fer arribar una alenada 
de tranquil·litat. El 23 de març 
d’enguany, els mitjans digitals 
es feien ressò del pla d’ajuts que 
amb un import d’1 milió i mig 
d’euros havia aprovat l’adminis-
tració comunal. Aquesta quan-
titat s’havia de repartir de la 
manera següent: 900.000 € per 
a famílies, i la resta, 600.000 €, 
per a les empreses.

Malgrat que vèiem amb satis-
facció la preocupació de l’admi-
nistració comunal, per la gent i 
les empreses aviat vam desco-
brir que tenia una cara fosca. 
A bombo i platerets, la societat 
gestora del termolúdic anunci-
ava que a la Torre de Caldea es 
crearia un hotel amb unes 50 
habitacions a "  d’ampliar l’ofer-
ta que " ns ara havia brindat al 
públic.

“Caldea havia d’avançar a "  
d’incrementar els seus ingres-
sos, expandir-se, i era un pas lò-
gic i natural per obrir el ventall 
del catàleg d’activitats del centre 
termolúdic”, argumentaven.

Anem per pams. En primer 
lloc, l’esperit dels promotors 
del projecte que va ser Caldea, 
en el seu moment, no preveia 
la intenció de fer un hotel en les 
noves instal·lacions termals. Ja 
hi ha hotels i un de més no pot 
fer cap mal, però estem sortint 
–i ho diem amb molt d’optimis-
me– d’una pandèmia que ha 
deixat molt malmesa l’economia 
del nostre país. 

Malgrat els auguris optimis-
tes de les veus de Govern, encara 
no sabem què passarà en un fu-
tur a mitjà o llarg termini. Molts 
dels hotels, no sols de la parrò-
quia d’Escaldes-Engordany, sinó 
de tot el país, no podran tornar 
a obrir portes, i els que queden 
tenen un camí costerut davant. 

Voldríem pensar que aquesta 
nova creació sí que podrà dina-
mitzar la parròquia, però tenim 
una mirada bastant escèptica al 
respecte. 

Què en pensen els hotelers? 
Què passarà quan arribi la prò-
xima temporada baixa i molts 
d’ells intentin estimular la ven-
da de les seves places amb l’afe-

git de les entrades de Caldea, si 
és el mateix termolúdic qui els fa 
la competència?

En segon lloc, i amb el ressò 
de les ajudes ofertes pel Comú, 
val a dir que la preocupació per 
les empreses ha estat absent en 
el moment de buidar la torre de 
Caldea que, a dia d’avui (i no te-
nim notícia que ho desmenteixi) 
pertany al Comú d’Escaldes-En-
gordany. 

S’ha fet fora tothom que hi 
treballava. I no parlem d’una o 
dues empreses. En un dels pisos 
hi havia un coworking, és a dir, 
que parlem de la mateixa empre-
sa que el gestionava, a més d’al-

tres 6 o 7 empreses que treballa-
ven en aquest espai. No sembla 
que això ajudi els emprenedors a 
continuar amb la seva feina.

Des del Comú, i aquest és un 
comentari fet per la mateixa 
cònsol major en el marc de la 
darrera assemblea d’accionistes, 
s’havia intentat omplir l’espai 
de la torre sense èxit. No sabem 
quines accions havia portat a 
terme el Comú per tal de llogar i 
fer rendibles els espais que a pri-
mers d’any continuaven buits. 
Però és una trista contradicció 
que per una banda es vulgui 
ajudar les empreses, i per una 
altra es rescindeixi el contracte 
d’arrendament d’aquelles que ja 
tenen un espai per treballar. To-
tes elles han hagut de plegar els 
trastos i marxar, buscant un nou 
espai per poder continuar treba-
llant. Considerem que això no 
entra dins el concepte “ajudar 
les empreses”.

Des del nostre comitè local 
veiem amb incertesa l’obertura 
d’aquest fabulós nou espai de 
Caldea, que amplia l’oferta del 
termolúdic sempre amb el rere-
fons de l’aigua com a temàtica 
central. Un hotel d’alta catego-
ria al bell mig de la nostra par-
ròquia que haurà deixat pel camí 
feines i empreses que des del 
Comú es volien “protegir”. 

L’esperit dels fundadors del 
projecte que va ser en el seu mo-
ment Caldea s’ha vist arraconat. 
Potser els interessos econòmics 
dels principals accionistes de la 
societat Semtee, SA han parti-
cipat de manera activa en el pas 
endavant que vol fer el termolú-
dic.

Caldea i el seu futur

Un hotel de 
categoria que ha 
deixat pel camí 
feines i empreses

Enmig de l’onada de calor i de 
notícies que ens paralitzen, 
quan el que hauríem de fer 
és mobilitzar-nos de veres i 
no només des de la comoditat 
relativa de les xarxes socials, 
ens arriba un bri d’esperança 
envers la pròpia espècie. L’im-
puls d’algunes famílies amb 
infants que tenen dificultats 
motrius, amb el suport d’enti-
tats veïnals i de comerciants, 
ha fet possible la celebració de 
la primera cursa infantil adap-
tada al barri Gòtic de Barcelo-
na. Fa uns dies no en tenia ni 
idea de qui és la Noemí Font ni 
coneixia la seva filla, l’Emma 
Joana. Ara escolto i llegeixo 
la mare, i miro els vídeos de 
la nena i de les altres criatures 
que van córrer diumenge, i in-
tento aprendre’n alguna cosa. 
La Noemí ho diu molt bé en 
una piulada: “no som ni super-
herois ni pobrets. Volem anar 
de festa major, volem jugar, 
anar de concert. Volem escoles 
inclusives, parcs per a tothom. 
Ho volem tot”. I aquí rau l’èxit 
de la cursa, més enllà del gau-
di d’aquells que hi van partici-
par: demostrar que la cursa no 
és el tot, sinó una petita part 
d’aquest tot; que la història de 
superació esportiva d’aquests 
infants és en realitat el punt 
de partida del que hauria de 
ser la nostra història de supe-
ració com a societat –perquè 
sí, crec que en aquest àmbit hi 
ha poques diferències entre la 
societat catalana i la societat 
andorrana.

Les entitats que treballen 
perquè a casa nostra es garan-
teixin els drets de les perso-
nes amb diversitat funcional 

reconeixen les millores dels 
últims anys, des que Andorra 
es va adherir al Conveni rela-
tiu als drets de les persones 
amb discapacitat de les Naci-
ons Unides i va ratificar el seu 
Protocol opcional. Amb tot, 
reivindiquen avenços en tots 
aquells àmbits on encara hi ha 
un bon camí per recórrer, per 
exemple a l’hora de facilitar 
l’exercici del dret de vot de les 
persones amb diferents tipus 
de discapacitat.

Aquells que no tenim cap 
dificultat motriu ni sensorial 
que en l’entorn tradicional ens 
impedeixi el ple desenvolupa-
ment personal, hem entès so-
vint l’accessibilitat en termes 
d’arquitectura i urbanisme. 
Així i tot, a dia d’avui encara 
trobem moltes mancances en 
edificis, carrers, equipaments, 
places i parcs. Quants parcs 
infantils d’Andorra estan 
adaptats perquè hi pugui jugar 
tothom? 

L’accés universal, però, va 
més enllà i abasta tots els àm-
bits materials i immaterials de 
la vida, en totes les etapes, ja 
que els drets són, sense excep-
ció, els mateixos per a tots els 
ciutadans. Aquest no és l’es-
lògan de cap associació, sinó 
la lletra de la Constitució. La 
nostra societat és diversa i 
hem de ser capaços d’analit-
zar-la, entendre-la i desen-
volupar-la a partir d’aquesta 
diversitat. Acabo reprenent 
la idea inicial: que l’arribada 
a meta de l’Emma Joana i la 
trentena de criatures que van 
participar en la cursa adapta-
da sigui només una primera 
passa per a tots nosaltres.

Una història de superació
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Fer fora les empreses que hi havia a la torre no és manera d’ajudar-les


